



**Wilson
Center**

Digital Archive
International History Declassified

digitalarchive.wilsoncenter.org

June 1, 1960

**From the Journal of N. Ye. Torbenkov, Record of a
Conversation with DPRK MFA Counselor Pak
Deok-hwan**

Citation:

"From the Journal of N. Ye. Torbenkov, Record of a Conversation with DPRK MFA Counselor Pak Deok-hwan", June 1, 1960, Wilson Center Digital Archive, Translated for CWIHP by Gary Goldberg. AVPRF fond 0102, opis 16, delo 6.
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/121622>

Summary:

In this incomplete document, Pak Deok-hwan, a Soviet Korean, describes his plans to return to the Soviet Union. He also discusses the "Juche" philosophy being promoted by the KWP that "everything Korean is better compared to [anything] foreign."

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

2/1

126

135

5 МИД СССР
 Временный адрес
 СЕКРЕТНО
 Вх. № 01337
 17-11-1960

СОВ. СЕКРЕТНО. Экз. № 2

"13" июня 1960 года

№ 102

Без права

ЗАПИСЬ БЕСЕДЫ

с советником МИД КНДР ПАК ДОК ХВАНОМ

1 июня 1960 года

По поручению посла тов. Пузанова А.М. принял т. Пак Док Хвана (бывшего гражданина СССР) в связи с его просьбой и имел с ним беседу, во время которой были затронуты следующие вопро-
сы.

1. Тов. Пак Док Хван сообщил, что он получил официальное разрешение соответствующих органов КНДР возвратиться в Советский Союз. Твердое намерение возвратиться в Советский Союз у него сложилось в первых числах апреля с.г. после того, как он прослушал официальное заявление зав. международным Отделом ЦК ТПК Пак Ен Гука относительно нового порядка возвращения советских корейцев в СССР. Пак Ен Гук, сказал Пак Док Хван, на совещании послов КНДР в социалистических странах в начале апреля с.г. сообщил, что в настоящее время все бывшие советские корейцы, желающие возвратиться в Советский Союз, могут это сделать, и препятствий со стороны властей КНДР им не будет оказано. При этом Пак Ен Гук добавил, что некоторые советские корейцы, вернувшиеся в Советский Союз, и там недовольны своим положением, потому что их направляют на работу в колхозы.

Этим самым, по мнению Пак Док Хвана, Пак Ен Гук хотел подчеркнуть, что советские корейцы должны быть довольны тем положением, в котором они находятся в настоящее время в КНДР,

125

2. 136

а не ожидать каких-то лучших условий жизни в СССР. Однако Пак Ен Гук при этом не сказал, кто конкретно из возвратившихся советских корейцев сейчас недоволен своим положением в Советском Союзе.

2. Пак Док Хван рассказал, что, начиная со второй половины октября месяца 1959 г., в пропагандистской работе парторганизаций ТПК стал снова заметно подчеркиваться тезис о так называемой самобытности Кореи ("Чу че"), существо которой заключается в том, что все корейское является лучшим по сравнению с иностранным. Как известно, указал Пак Док Хван, этот тезис был выдвинут в 1955 году, но в дальнейшем широкого распространения он не получил. За последние два года об этом уже почти не говорилось. Однако с конца прошлого года этот тезис вновь стал широко пропагандироваться в докладах и лекциях в закрытых аудиториях. Это началось с доклада зав. Отделом пропаганды и агитации ЦК ТПК Ким До Мана, который был прочитан им во второй половине октября 1959 г. для руководящих партийных и государственных работников г. Пхеньяна. Ким До Ман в своем докладе уделил большое внимание этому вопросу, сказал Пак Док Хван. Он указал далее, что в освещении этого тезиса ("Чу че") чувствуется национализм, потому что допускается некоторое противопоставление корейской действительности опыту социалистического строительства как в странах народной демократии, так и в Советском Союзе. Среди корейских руководящих работников бытует мнение, что автором выдвижения данного тезиса является зам. Председателя ЦК ТПК Ким Чан Ман, который гордится этим.

3. Касаясь вопроса об обстановке в аппарате МИД КНДР, Пак Док Хван сказал, что среди значительной части сотрудников МИД КНДР существует мнение, будто освобождение Нам Ира с поста Министра иностранных дел было связано со следующими причинами:

а) неоднократные отсрочки приезда в Корею партийно-правительственной делегации СССР во главе с товарищем Н. С. Хрущевым, что расценивается как слабость работы Нам Ира, который не обес-

stamp: USSR MFA
Far East Department
SECRET
Incoming N° 01337s
2[[0]] June 1960]

FROM THE JOURNAL
OF N. YE. TORBENKOV
[illegible surname, followed
by "during negotiations"]
TOP SECRET Copy N° 2
13 June 1960
N° 102

RECORD OF A CONVERSATION

with DPRK MFA Counselor Pak Deok-hwan
1 June 1960

I received Cde. Pak Deok-hwan (a former Soviet citizen) in connection with his request at the instruction of Ambassador Cde. A. M. Puzanov and had a conversation with him during which the following issues were touched upon.

1. Cde. Pak Deok-hwan reported that he had received official permission of the appropriate DPRK organs to return to the Soviet Union. He formed a firm intention to return to the Soviet Union in the first days of April of this year after he heard an official statement of Pak Yong-guk, Chief of the KWP CC International Department, about the new procedure for the return of Soviet Koreans to the USSR. Pak Deok-hwan said that at a conference of DPRK ambassadors to the socialist countries at the beginning of April of this year, Pak Yong-guk reported that at the present time all the former Soviet Koreans wishing to return to the Soviet Union could do this, and there would be no obstacles for them from the DPRK authorities. Then Pak Yong-guk added that several Soviet Koreans who had returned to the USSR, and were dissatisfied with their position there because they were being sent to collective farms to work.

By this, in the opinion of Pak Deok-hwan, Pak Yong-guk wanted to stress that the Soviet Koreans should be satisfied with the situation in which they presently found themselves in the DPRK and not expect any better conditions in the USSR. However, Pak Yong-guk did not say at this time who specifically from among the Soviet Koreans who had returned were now dissatisfied with their situation in the Soviet Union.

2. Pak Deok-hwan said that, beginning with the second half of October 1959, a thesis was again starting to be stressed in the propaganda work of the KWP Party organizations of the so-called originality of Korea ("Juche"), the substance of which was that everything Korean is better compared to [anything] foreign. As is well known, Pak Deok-hwan pointed out, this thesis was advanced in 1955, but it did not subsequently become widespread. Almost nothing has been said about this in the last two years. However, since the end of last year this thesis has again become widely propagandized in reports and lectures in restricted audiences. This began with a

report of Kim Do-man, Chief of the KWP CC Agitprop Department, which was read by him in the second half of October 1959 for senior Party and state officials of the city of Pyongyang. Pak Deok-hwan said that Kim Do-man devoted great attention to this question in his report. He then pointed out that nationalism was sensed in the coverage of this thesis ("Juche") because some contrast of Korean reality to the experience of socialist development both in the countries of people's democracy and in the Soviet Union was permitted. The opinion is current among the Korean senior officials that the sponsor of the promotion of the thesis is Kim Chang-man, Deputy Chairman of the KWP CC, who is proud of this.

3. Touching on the issue of the situation in the apparatus of the DPRK MFA, Pak Deok-hwan said that among a considerable part of the MFA officials there exists the opinion that allegedly the release of Nam Il from the post of Minister of Foreign Affairs was connected with the following reasons:

a) repeated postponements of the arrival in Korea of a Soviet Party-government delegation headed by Cde. N. S. Khrushchev, which is being assessed as a weakness of the work of Nam Il, who has not ensured...[Section of document missing]